
Geannoteerde 

agenda 
60° 

vergadering 
van de COVM Leeuwarden d.d. 21 

November 2022 versie 21 

november, 
10.00 uur 

Aanvang 
16.00 uur tot 18,00 uur 

Kommisjeseal 

Vooraf: 

. 

COVM 
staat 

voor Commissie 
Overleg 

en 

Voorlichting 
Milieu Luchthaven Leeuwarden 

n 

Per 
agendapunt 

staat 
cursief het behandelvoorstel van dat 

punt, 
zoals door 

NE (secretaris 
namens 

Defensie) op 
de 

agenda aangegeven. 
Het is de tweede 

vergadering 

(geanonimiseerd)

van BES. (geanonimiseerd)

. 

Indien 
nodig 

heb ik in 
geel 

nog wat extra info gegeven of 

in rood 
aangegeven wat 

je 
bij 

dit 

punt 
zou kunnen 

aangeven; 

. 

Ook de 
pers (Omrop, 

LC en 

FD) 
is weer 

uitgenodigd. 

. 

Insprekers 
konden zich 

tot 
18 november melden 

bij 
secretaris. Daarnaast is ook 

publiek 

welkom. 

. 

Gezien de 
huidige 

situatie 
met 

veel 
klimaatprotesten, 

valt niet uit 
te 

sluiten, 
dat er 

vandaag 

lieden van een actieclub zich 
bij 

de COVM melden. Ik heb daar 
overigens geen 

enkel 
signaal 

voor, 
maar zal het er 

preventief 
wel even over hebben met onze 

beveiliging. 

. 

De stukken 
zijn 

dit keer niet naar de leden 
gemaild. 

Er is een link naar de website 
gemaild. 

Niet alle stukken waren te 

openen, 
niet van alle stukken was 

duidelijk bij 
welk 

agendapunt 
dit 

hoorde en er ontbraken stukken. Wellicht leidt dit 
nog 

tot commentaar 
van de leden of uit het 

publiek. 

. 

Ik heb een 
soort 

van 

ledenlijst bijgevoegd 
in document 

O.LedenlijstCOVMnov2022   

1. 
Opening 

Graag aangeven: Vergadering 
wordt 

opgenomen 
tbv het 

verslag. 
Tbv deze 

opname 
is het 

handig 
als 

je 

eerste 
even 

je 
naam 

zegt 
voordat 

je 
aan 

je 
reactie 

gaat beginnen. 

2. 
Mededelingen 

/Eventuele 
aanvullingen op 

de 
agenda 

a. Nieuwe leden 

b. Berichten van 

verhindering 

c. 

Overige mededelingen 

  

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd) (geanonimiseerd) (geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

3. 
Suggesties 

voor 
te 

bespreken onderwerpen 

Voorstel: Door de leden van de commissie kunnen 
bij 

dit 
agendapunt suggesties 

worden 
aangedragen 

voor 

onderwerpen, 
die 

tijdens 
deze of de 

eerstvolgende vergadering besproken 
kunnen worden. 

4. 
Inventarisatie 

gesprekspunten publiek 

Voorstel: 
Aangemelde insprekers 

inventariseren en 

bepalen bij 
welke 

agendapunten zij 
hun 

inbreng 

kunnen leveren. 

1 



Insprekers 

een 

zich 
tot 

18 novem 

jemeld, 
te weten 

wil inspreken. (geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

  

  
  

    
(geanonimiseerd)

bben zich 2 
insprekers 

vragen bij 
welke 

punten 

wil het hebben over de 
woningbouw plannen c.q. 

wens AZC 
nabij vliegbasis. 

Dit 
staat 

niet 
op 

de 
agenda. 

Valt in 
principe 

buiten 
‘scope’ COVM, 

want 
is vooral een 

gemeentelijke kwestie, 
maar 

inspreken mag altijd natuurlijk. 
Je zou direct een 

woord kunnen 
geven 

en wellicht dat de 
gemeente 

er dan 
nog op 

wil 
reageren. 

(geanonimiseerd)

Ik sluit niet uit dat er ook mensen komen die zich niet 
gemeld 

hebben. Hoeven we 
wat 

mij 
betreft 

niet 
moeilijk 

over te doen. 

Bij 
het betreffende 

agendapunt, krijgen 
de 

insprekers 
het woord. 

De discussie is aan de COVM. 
(geanonimiseerd)

5. 

Verslag vorige vergadering 

  

Concept-verslag vergadering 
van 14 

april 
2021 

toegezonden 
als nr. 

(COVM_60 Verslag 

COVM 59e 

vergadering_B10) 

Voorstel: 
Verslag 

vaststellen en 

inhoudelijk 
aan de orde stellen. Aandachts- en 

actiepuntenlijst 
is 

geagendeerd 
als 

agendapunt 
14. 14 

moet 

zijn 
13 

De 
vorige vergadering 

was 

jij 
verhinderd en heeft Jan 

Dijkstra (Waadhoeke) 
het 

voorzitterschap 

waargenomen. 
Waar in het 

verslag 
dus Voorzitter’ 

staat, 
betreft dit dus Jan 

Dijkstra. 

Biz 
2/3, 

ap 
5: Vanuit Noardeast 

(wethouder Berends) 
kwam de wens om de COVM te evalueren. 

Le heeft 
toen 

aangegeven 
dit 

landelijk 

te 
willen 

oppakken. 
Je 

zou 
hier kunnen 

vragen 
naar de 

stand van zaken. 

Het staat 
nl 
niet op 

de 
agenda vandaag. 

(geanonimiseerd)(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

Blz 
3, 

ap 
6: Hier wordt 

gevraagd 
naar stand van zaken 

gezondheidsonderzoek gemeenteraad 

Leeuwarden. Gemeente Leeuwarden heeft 
recent 

aangegeven 
het 

gezondheidsonderzoek 
waar de Raad 

om heeft 
gevraagd 

en waar 

provincie, gemeente 
Waadhoeke en Defensie aan mee zouden willen 

doen, 

niet als 
agendapunt op 

de 
vergadering 

te 
willen 

hebben, omdat het geen 
COVM 

aangelegenheid 
is. Wel 

is er een informerende brief over naar de Raad 
gestuurd, 

die ik 
volledigheidshalve 

in babs heb 
geplaatst, 

bij 
dit 

agendapunt. 
Wellicht dat de 

gemeente 
er 

nog 
iets over wil 

zeggen. 

     

     

  

  

  

  

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

Blz 3/4 

omme 

(omwonenden Noardeast) 
heeft eerder al 

gevraagd 
om een 

soort 
van documentaire 

over hef 
geluidsmeetnet 

te maken. was de afd communicatie van de 
vliegbasis 

de 
vorige (geanonimiseerd)

j 

rhindert. Eris de 
toezegging gedaan 

dat we er 

vandaag op 
terug 

ks 

Í 

t 
hier 

(communicatie vliegbasis) vragen 
naar de stand van 

zaken, 
mocht er 

(geanonimiseerd)

niet zetf over 

beginnen. 

6. 
Klachtenbehandeling 

6.1. 
COVM_60_Rapportage 

2022-Q1 
+ 

EHLW 
DEF B4 

6.2. 
COVM_60_Rapportage 

2022-Q2 
+ 

EHLW 
DEF B5 

Voorstel: 
Toelichting maandelijkse rapportages 

zullen niet meer 
gedeeld 

worden in het 
COVM, 

metingen 
zullen 

uitgevoerd 
worden middels 

kwartaalrapportages. 
Structurele en 

opvallende 

Klachten 
bespreken. Gelegenheid 

tot 
het stellen van 

vragen 
aan 

(geanonimiseerd)

Besluit: 
bespreken klachten, 

besluitnemen over 
wat 

we 
met 

het 
klachtenwerkgroepje 

doen: 
opdoeken 

of 

actief maken. In het laatste geval, trekker aanwijzen. 

  

  

Voor de tweede keer staan nu de kwartaal 
rapportages geagendeerd 

en niet meer de 

maandelijkse 
klachtenoverzichten. Deze 

zijn overigens 
nu 

nog 
wel 

meegezonden 

met 
de stukken. 

Voorstel is nu dus om dat in het ver niet meer te doen. Ik verwacht dat dit enkele leden 

iets 
te 

snel 
gaat. 

Er is ook 
nog 

een 

ak 

werkgroepje klachtenafhandeling. 
Die is 

overigens 

nog 
niet 

bijeen geweest. 
Die zou hier ook 

nog 
over 

Eeden 

deeling 
van de 

kwartaalrapportages 
is om mee 

k k 

sturen. Dit zal moeten 

groeien. 

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

  

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)



7. 

Terugkoppeling 

Penselen 

Ke/Lden 

Toelichting 
door de (geanonimiseerd)

Besluit: ter 
informatie, gelegenheid 

tot stellen 
vragen, vraag 

waar de antwoorden 
op 

onze 

vragen blijven.   

Bij 
de stukken zitten drie 

presentaties 
die 

op 
19 

september gehouden zijn 
en een overzicht met 

toezeggingen. Op 
18 november is 

nog 
een overzicht 

met 

vragen 
en antwoorden 

toegevoegd. 

Uit indicatieve 
berekening 

komt dat de waarde van 61 
dB(A) 

de Lden voor Leeuwarden 
gaat 

worden. 

Deze 
contour 

komt 
namelijk qua oppervlakte 

het 
meest 

overeen 
met 

de 
huidige 

35 KE. Drie 
opmerkingen 

nog: 

1. We hebben 
nog ingebracht 

in hoeverre de 
gemeten geluidwaarden nog 

een rol kunnen 
spelen; 

Daar 

wordt 
nog 

naar 

gekeken. 

2Eris een 

toezegging gedaan (nr 5) 
dat 

gekeken 
zou worden of Menaam en 

Wyns 
buiten de Lden- 

contour 

gehouden 
kunnen worden 

aangezien 
die nu ook 

altijd 
al buiten de 35 KE bleven. 

3 Eris een 

toezegging gedaan (nr 11) 
dat 

uiterlijk 
oktober 

wij 
ook antwoord zouden 

krijgen op 
onze 

vragen. 
Die antwoorden hebben 

wij 
niet 

gehad. 
Ik heb 

hierop 
14 november 

nog 
een reminder over 

gestuurd. 
Antwoorden 

zaten 
ook niet in de 

nazending 
van 18 november. Goed om even 

te 

benoemen, 
dat 

wij nog 
steeds onze antwoorden niet hebben. Ik heb onze 

vragen 
voor 

jou 
aan Ibabs cok 

toegevoegd ( 

0.7.vragenKel 
denprovincie Fryslân). 

(geanonimiseerd)

8. Geluidmeetnet 
vliegbasis 

Leeuwarden 

A 
nd (geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

Besluit: ter kennisname, gelegenheid 

tot 
stellen vragen. 

  

Zit memo 
bij 

de stukken. 
Jij 

bent voorzitter van de 
stuurgroep. 

De 
stuurgroep 

is dit 
jaar 

niet formeel 
bijeen 

geweest. 
Wel de 

onderliggende werkgroep. 
De 

Stuurgroep 
heeft vooral een taak 

gehad 
in de 

begeleiding 

van de auditcommissie. Verder is het 
isolatie-proces opgestart 

mbt de 
vraag 

in hoeverre de oude 

geluidsisolatie nog 
voldoet voor het 

geluid 
van de F35. De 

werkgroep 
komt in december 

nog 
een keer 

bijeen. 

8.2. Werkzaamheden Auditcommissie 

Toelichting 
laatste stand 

Mi 

Voorstel: 
Toelichting 

door 
len 

wordt 

o 

Ln 

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd) (geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)
(geanonimiseerd)

mogelijk vervangen 
door fB Gaan we zien. 

Besluit: 
ter 

kennisname, gelegenheid 

tot 
stellen vragen. 

  

Zit memo 
bij 

de stukken. 
Bij punt 

2 
staat 

iets over 

geluidspieken. 
Dat kan zonder 

toelichting 
een 

eigen 

leven 
gaan 

leiden. Immers 
bij pieken 

is niet alleen de 
hoogte 

van 

belang, 
maar ook de 

duur, frequentie, 

locatie 
etc. 

Auditcie wilde dit beslist zo 
communiceren, 

dus maar even afwachten hoe {of daar reactie 
op 

komt. Rest van het document is 
prima. 

8.3. 
Werkgroep 

luchtkwaliteit 

Toelichting 
laatste stand van zaken 

Voorstel: 
Toelichting 

door 
5 

Besluit: 
ter 

informatie. Defensie 
vragen 

zsm 

vertegenwoordiger 
aan 

te 

wijzen 
voor 

werkgroep 

(geanonimiseerd)

  

Bij 
de stukken zit een 

presentatie 
die de GGD aan de 

werkgroep gegeven 
heeft. 

erkgroep 
heeft in 

MM een 

nieuwe voorzitter 
gevonden. 

Omdat 
hij 

nieuw 
is, 

doet 

het woord. 

In het 
voorjaar 

is er 

gestart 

met 

metingen fijnstof 2,5 
en 10. Resultaten 

zijn positief. 
Het 

lijkt 
binnen de 

norm 
te 

vallen. 
Vliegbasis lijkt weinig 

extra 

bij 

te 

dragen 

tov 
andere bronnen zoals 

wegverkeer 
A31 en 

houtstook. 

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

Wat verder 
nog 

wel van 

belang is, 
is dat Defensie momenteel 

geen 
lid heeft in deze 

werkgroep. | 

fistopt 
dus en 

zijn opvolger gaat 
deze 

werkgroep 

ni i 

ongewenste situatie, Ik vermoed dat daar een opmerking over maakt. 

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

  

        

  

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)



De 
werkgroep 

is mi. ook het 
belang 

van defensie. Anders 
moeten 

ze 

bij 
een 

evt 

vergunningprocedure 

zelf alle info verzamelen. De 
werkgroep 

is ambitieus. Ik heb al wel 
aangegeven 

dat 
wij 

vanuit de 
provincie 

geen 
blanco 

cheque geven 
om maar van alles 

te 
onderzoeken/meten. Gemeente Leeuwarden zit 

op 

dezelfde 
lijn. 

Dus 
bijdrage 

alleen 
bij provinciaal belang cq 

meerwaarde en defensie moet trekker 
zijn. 

9. Gezondheid 

9.1. 
Belevingsonderzoek geluid 

hinder 
slaapverstoring 

luchtvaart 2020 
(Gezondheidsmonitor 

volwassenen en ouderen 
GGD) 

Toelichting 
laatste stand v; 

Voorstel: 
Toelichting 

or 

fllen Besluit: 
ter 

informatie, mogelijk nog discussie over wenselijkheid leefbaarheidsfonds 

Het 
Belevingsonderzoek 

is 
bijgevoegd. 

Ik vermoed dat dit vooral 
ter 

kennisname is. In dit onderzoek is de 

ervaren 

geluidshinder 
en 

slaapverstoring 
door 

vliegverkeer 
landelijk in kaart 

gebracht 
voor zowel civiele 

als militaire luchthavens. 
Vliegbasis 

Leeuwarden zit in 
paragraaf 

3.4.9 
op 

blz. 40. Geluidshinder door 

vliegverkeer 
ervaart 

5,5% 
van de Leeuwarders en in Waadhoeke is het 

8,3% 
De 

overige gemeenten 

zitten beduidend 
lager. Slaapverstoring ligt 

een stuk 
lager 

en dan komt mede doordat de 
vliegbasis 

in 

(geanonimiseerd)

beginsel 
niet 

vliegt 
in de 

vroege 
ochtend en nacht. 

Rapport 
b: verder 

nog 
wat 

algemene 

aanbevelingen 
o.a. over communicatie. 

Mi 
kennende, paktiBer eentje 

uit: 

(geanonimiseerd)
(geanonimiseerd)

  

Voor elke 
luchthavenNliegbasis 

een leefbaarheidsfonds te 
creëren, 

waarmee lokale initiatieven 

gefinancierd 
kunnen worden die 

ten 

goede 
komen aan leefbaarheid of 

gezondheid 
van inwoners in het 

invloedgebied 
van het 

vliegveld. 
De lokale GGD kan meedenken over de randvoorwaarden. 

Het 
geld 

zal 
ergens 

vandaan 
moeten 

komen. 

Defensie zal dit dan wel moeten trekken 
( 
vervuiler betaalt 

principe) 

(geanonimiseerd)

9.2. 
Voortgangsbrief 

PAMV en onderzoeken 
vliegtuigengeluid 

11/06 

Toelichting 
laatste stand van zaken 

Voorstel: 
Toelichting 

door 
E) 

Besluit: Ter kennisname 

Bij 
de stukken zit een 

vrij algemene voortgangsbrief 
van de minister van I&W aan de Kamer over 

(geanonimiseerd)

verschillende 
projecten 

mbt 
vliegtuiggeluid. 

Is niet 
specifiek 

voor militair 
vliegtuiggeluid. 

Dus ik vermoed 

ter 
kennisname. 

10. Evaluatie Luchthave 

ĳ 

Voorstel: 
Toelichting 

door 

Besluit: ter informatie. Eventueel 
vragen 

stellen en besluiten of we 
nog 

een 

presentatie 
willen. 

  

Rapport 
zit 

bij 
de stukken. Voor de evaluatie 

zijn 
interviews 

gehouden, 
o.a. ook met 

mij. 

  

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

door het onderzoeksbureau. 
Bij ap 

7 is al 
aangegeven 

dat het Luchthavenbesluit Leeuwarden 
vanwege 

KE-Lden-gebeuren 
sowieso al 

gewijzigd gaat 
worden en er een 

MER-procedure gevolgd gaat 
worden. 

Dat zal 
op zijn vroegst 

2025 
zijn 

verwacht ik. 

11. 
Omgevingsvergunning 

en 

Vergunning 
Wet 

Natuurbescherming Vliegbasis 
Leeuwarden 

Voorstel: 
Toelichting 

betreffende stand van zaken van de 
lopende aanvragen 

door en 

mi 
Gelegenheid 

tot 
stellen van 

vragen. (geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)

   

Besluit: 
ter 

informatie, 
gelegenheid 

tot 
stellen van 

vragen 

Wnb-vergunning 
is in 

januari 
verleend en 

ligt 
nu 

bij 
de rechter. Stand van zaken 

Omgevingsvergunning 
is 

mij 
niet bekend. 

12. Informatie over 

gebruik vliegbasis 

(geanonimiseerd)



informatie Commandant 
Vliegbasis 

Leeuwarden over 

gebruik vliegbasis 
in de 

afgelopen 
en de komende 

periode. 

Voorstel: 

nT 

zo 

‚Dit zou je evt nog kunnen checken. 

  
13. 

Lijst 
van aandachts- en 

actiepunten 

Voorstel: Aandachts- en 

actiepunten 
aan de orde stellen voor zover deze niet aan de orde 

zijn 

En d 

de 

In emd 

Vga ld maen etende Ep degenang  ate a 

e 

: 

OJ (geanonimiseerd)

14, Datum 
volgende vergadering 

De 
volgende vergadering 

van de commissie zal 
plaatsvinden op maandag 

17 
april 

2023. 

De 
najaarsvergadering 

staat 
voor nu 

gepland op maandag 
6 november 2023. 

15. 
Rondvraag 

u 

(geanonimiseerd)

(geanonimiseerd)



Toelichting grondslagen
In dit document kunt u secties vinden die onleesbaar zijn gemaakt. Deze informatie is 
achterwege gelaten op basis van de Wet open overheid (Woo). De letter die hierbij is vermeld
correspondeert met de bijbehorende grondslag in onderstaand overzicht.

 J  Art. 5.1 lid 2 sub e
Het belang van de openbaarmaking van deze informatie weegt niet op tegen het belang van 
de eerbiediging van de persoonlijke levenssfeer van betrokkenen

 R  Art. 5.2 lid 1
De informatie uit documenten betreft persoonlijke beleidsopvattingen. Onder persoonlijke 
beleidsopvattingen worden verstaan ambtelijke adviezen, visies, standpunten en 
overwegingen ten behoeve van intern beraad, niet zijnde feiten, prognoses, 
beleidsalternatieven, de gevolgen van een bepaald beleidsalternatief  of andere onderdelen 
met een overwegend objectief karakter

 T  
Valt buiten de reikwijdte van het verzoek


